
El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

...El deute públic espanyol va passar de 388.000 milions
en 2004 a 736.000 milions en 2011.
Parlen vostés de desocupació. En la legislatura 2008-

2011, en Espanya, tres milions quatre-cents mil parats més.
Tres vegades més.
Parlen vostés d’exclusió social. Quan vostés van arribar

al Govern d’Espanya hi havia en Espanya un 3% de les
famílies que tenien a tots els seus membres en l’atur. Quan
vostés se’n van anar del Govern d’Espanya era un 9%. Tres
vegades més. (Veus. Algú fa: «Xxxt!»)
Miren, vostés poden dir el que vullguen. Ací, en Espanya,

sí hi havia una situació d’emergència i de paràlisi. En la
Comunitat Valenciana està treballant-se per eixir de la crisi...

El senyor president:

Moltes gràcies.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

...remant al costat dels ciutadans...

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor... (El president desconnecta el
micròfon del conseller)
Moltes gràcies. (Aplaudiments)
Senyor Toledo.

El senyor Toledo Lobo:

Señor Fabra, con todo el cariño, parece un contestador auto-
mático. Contesta lo que tiene grabado y no a lo que le pregun-
tamos. Aprendan del conseller Peralta, que ayer contestó todo
lo que tenía que contestar al juzgado. (Aplaudiments)
Y, tras oírle, sería bueno que el señor Ciscar aclarara aquí

lo de Teulada. Porque, si no, acabarán pareciendo el Grupo
Parlamentario de Orange Market y el PP La casa de los líos.
Es esperpéntico. Cada día tienen más líos y más gordos,

y eso no les deja energía para la importante de la Comunidad
Valenciana, como reclamar la deuda histórica. Porque, cuan-
do dicen que hablar de la deuda histórica no toca, lo que
están diciendo es que no tienen energía para reclamarla.
Pues, miren, si no la reclaman ya, corremos un enorme

riesgo de que se reparta todo con el modelo de financia-
ción y no quede para la deuda histórica. Y ese riesgo no
lo podemos correr.
Así que, ¿en qué fecha va a pedir formalmente al señor

Rajoy que empiece a negociar la deuda histórica? ¿O no le deja
la casa (inintel·ligible) ... del PP? ¿O el grupo parlamentario de
Orange Market tampoco le deja? (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.
Senyor vicepresident.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

I vosté pareix un disc ratllat, (rialles) pareix un disc ratllat.
Mire, preocupe’s vosté dels problemes del seu partit, que

en són molts...

El senyor president:

Senyor Moreno.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

...i greus. (Veus. Algú fa: «Xxxt!») I estiguen tranquils...

El senyor president:

Senyor Moreno.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

...que té els comptes... (protestes)

El senyor president:

Senyor Moreno, el cride a l’ordre per primera volta.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

...totalment, totalment clars, totalment clars. (Algú fa:
«Xxxt!»)
Mire, vostés poden fer primàries totes les setmanes.

Poden convertir Blanqueries en un pub totes les setmanes.
Però vostés, per moltes primàries que facen, no tenen legiti-
mitat per a dir el que estan diguent.
Vostés, ho he dit abans, (protestes) remen a contracorrent.

Ací s’ha portat una llei per a posar les coses més fàcils als
emprenedors i vostés han votat en contra. S’ha portat una llei
per a regular les actuacions territorials estratègiques per a dina-
mitzar l’economia i vostés han votat en contra. (Veus) S’ha pro-
posat reduir el nombre de diputats d’esta cambra, que és el que
volen els ciutadans, i vostés s’oposen. S’ha proposat una refor-
ma electoral per a tindre llistes obertes, que és el que volen els
ciutadans, i vostés ni estan ni se’ls espera.
Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Gràcies.
Pregunta del síndic del Grup Parlamentari Compromís,

(veus i aplaudiments) senyor Morera.
Senyor Morera.

El senyor Morera Català:

Moltes gràcies, senyor president.
Molt honorable president de La Generalitat.
Vosté ha dit que «estamos mejor que hace un año, que la

comunidad»... Jo crec que les persones, les dones i hòmens
que viuen en esta terra estan molt pitjor, perquè estan més
empobrits. Ahí està l’informe de Funcas. Bé, n’hi han uns
pocs que estan millor, són els contractats de la Generalitat
Jove, la mitat són militants de Nuevas Generaciones, eixos
estan millor. Però, la majoria, la immensa majoria de les per-
sones que vivim en esta terra estan més empobrits, amb por
i amb una perspectiva negativa per a la seua vida diària. I
mos juguem molt el futur en el nou model de finançament.
I jo, més enllà de les vaguetats que hem escoltat i les parau-
les que hem escoltat, que són correctes, que ha de ser «equi-
librado», que ha de ser equitatiu, que ha de ser transparent,
no discriminatori, tot el que hem tingut fins ara, no he vist
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una posició del govern valencià en matèria del nou model de
finançament, on mos juguem el nostre benestar. Quina és la
posició i quines gestions, i què ens pot afirmar que va a
suposar de millora per a les arques públiques de La
Generalitat el nou model de finançament? Perquè no hem
vist –més enllà de les declaracions en la premsa–, no hem
vist una posició del govern valencià en este punt.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Morera.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señor Morera, ¿cómo puede decir que no ha dicho nada

este gobierno de lo que tiene que ser el nuevo modelo de
financiación? ¿Cómo lo puede decir? Si no hemos hecho otra
cosa desde hace varias legislaturas. Si es que ustedes, que a
lo mejor ahora acaban de aterrizar en lo que es el debate del
modelo de financiación, han de reconocer que este Grupo
Popular era el que defendía que el actual modelo nos estaba
maltratando. Curiosamente ese modelo, al que algunos ahora
quieren hacer reclamar la deuda histórica que generó ese
modelo. Curiosamente. (Remors) Porque resulta muy curio-
so. En los últimos ocho años han sido más de 9.000 millones
de euros el agujero que nos ha dejado el modelo de financia-
ción actual, aprobado por los socialistas en el 2009. Esta es
la realidad. (Aplaudiments) En el 2009. Con el aplauso de
todos ustedes. Y ahora dicen que reclamemos la deuda histó-
rica que ese modelo socialista generó a la Comunidad
Valenciana. Es que hay que ver. Hay que ver.
Mire, desde el primer día este Grupo Popular ha estado

trabajando para que cambiara ese modelo insolidario con la
Comunidad Valenciana, y ha sido precisamente el esfuerzo
de la Comunitat Valenciana el que ha puesto encima de la
mesa ese debate, y al igual que lo hemos hecho desde el pri-
mer día vamos a garantizar –y así es nuestra propuesta– que
se cubran todos los gastos relacionados con educación, sani-
dad y políticas sociales, un modelo para las personas, no
para los territorios, que era lo que necesitaba esta comuni-
dad desde hace mucho tiempo, y que los socialistas en su día
nos negaron. (Remors i aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias, señor presidente.
Señor Morera.

El senyor Morera Català:

Senyor president, crec que el que no s’assabenta és vosté.
Si estes Corts tenim aprovat el document dels experts que
diuen que el deute històric és del model del PP i del model
del PSOE! I són més de 13.000, no 9.000, més de 13.000 en
el seu model, del «Partido Popular».

El senyor president:

Señores. Seguixca.

El senyor Morera Català:

Jo crec, senyor president, que un governant ha d’oferir
confiança i seguretat. Per cert, òbric un parèntesi: la rever-
sió del model privatitzat de la sanitat pública, a través de

l’article 44 de l’Estatut dels treballadors, farà que els treba-
lladors es subroguen en allò públic. Per tant, no tinga vosté
cap problema i generem confiança i seguretat també amb els
treballadors de les cinc àrees externalitzades o privatitzades.
Confiança i seguretat. Vosté mos deixa una sensació d’inse-
guretat i de desconfiança. Primer, no sap quin és el deute
històric. Sap vosté que el seu grup parlamentari ahir va estar
en contra de reclamar el que ens deu l’estat per l’infrafinan-
çament, dels models del PP i del PSOE? Ho sap això? Va a
fer alguna cosa? Vosté me crea molta inseguretat, perquè diu
que va a fer un «modelo para las personas». Però, com? Té
posició política? Sap el que vol? És capaç de liderar? Si ja
mos ha dit que no al deute històric. Perquè escolte, a vore,
tots volem tindre un model que no ens discrimine. Tots
volem un model per a les persones. Tots volem tindre asse-
gurades les nostres competències, però ens podem fiar de
vosté? Anem a vore, recapitulem.
Vosté no va aconseguir des que és president de La

Generalitat que la inversió pública territorialitzada de la
inversió dels pressupostos generals de l’estat ens siga justa,
equitativa, solidària, que estiga al nivell que ens pertoca.
Encara recorde que vosté ací, en esta tribuna, va dir que
anava a fer esmenes per a aconseguir 144 milions d’euros
més. I els seus caps de Madrid li van dir que no. Després, el
Grup Parlamentari Popular va retirar la reforma de l’Estatut
d’autonomia que blindava les inversions públiques territo-
rialitzades, que sí, les tenen altres estatuts d’autonomia, com
Andalusia i com Catalunya. I vosté ho va retirar.
Ens podem fiar de vosté? Crea confiança? Ens dóna

seguretat? Jo realment estic preocupat, perquè el futur
govern de La Generalitat haurà de gestionar en el model de
finançament autonòmic que se genere i que se puga aprovar.
No hem aconseguit que siga retroactiu, veritat? Ja no hem
aconseguit això. I continuem sent penalitzats. Nosaltres no
sols reivindiquem, sinó que portem propostes per a buscar
mecanismes que vostés diuen que no, perquè volíem –i li ho
torne a dir– que vosté liderara i que lidere la reivindicació.
Però, si el seu grup parlamentari, si el seu conseller ha segut
incapaç de donar-mos el document sobre l’anàlisi i la valo-
ració del model actual de finançament. No mos l’ha donat
als grups parlamentaris. Vosté ha estat incapaç de buscar
consensos. Se va rodejar de la senyora Cristina Tàrrega, una
gran representant de la societat civil, però consensos en la
real societat civil per a aconseguir que no mos continuen
maltractant, jo no els he vist.
I per això, senyor president, tenint en compte que l’em-

pobriment que patim és per un mal govern, per un mal finan-
çament –que estem d’acord– i per una falta d’inversió públi-
ca territorialitzada. Com a mínim jo li demane: vosté porta-
rà ací, a estes Corts, el resultat del nou model de finança-
ment, com se va fer l’anterior, en una diputació permanent?
I, si és discriminatori i atenta com l’actual i l’anterior, al
principi d’igualtat consagrat en la Constitució, els valen-
cians no som iguals davant la llei? I per què se’ns margina
tant? Vosté ho portarà ací, a estes Corts i ho analitzarem? I
analitzarem en rigor en quina situació ens deixa el nou
model de finançament? Jo li faig eixa demanda.

El senyor president:

Vaja concloent.

El senyor Morera Català:

Perquè ha estat incapaç de generar els consensos per a
aconseguir una posició sòlida per a negociar un bon model...
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El senyor president:

Moltes gràcies.

El senyor Morera Català:

...de finançament per al poble valencià.

El senyor president:

Moltes gràcies.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Usted demostró la semana pasada la capacidad que tiene

para navegar en internet. Se fue a Kentucky, lo dijo para ver
cuál era el modelo que allí estaba llevando una empresa ges-
tora de sanidad. Lástima que no utilice su capacidad para
poder comprobar que el análisis que hemos hecho del mode-
lo actual de financiación está en la página web de la conselle-
ria de hacienda. (Aplaudiments) ¡Qué lástima, qué lástima!
Mire, ¿cuál es nuestro modelo? Un modelo de personas.

Muy sencillo, señor Morera. Muy sencillo. Tan sencillo como
que en los últimos años hemos tenido que costear ese déficit
todos los valencianos. Y usted, con esa pregunta que ha hecho,
reconoce que parte de nuestra deuda ha ido precisamente desti-
nada a poder cubrir ese déficit. Ahora lo reconoce. Porque no
lo reconocía cuando hacían esos tours turísticos por toda la
Comunidad Valenciana, cuando llevaban a sus amigos a dar
una vuelta y decir: «Fíjese el despilfarro que ha hecho el PP.»
El despilfarro ha sido gastarlo en educación, en sanidad y en
políticas sociales. (Aplaudiments) Ese es el esfuerzo que hemos
hecho en la Comunidad Valenciana.
Cuando estábamos reclamando un modelo de financia-

ción que no nos discriminara, usted no estaba, señor Morera.
Y cuando hemos ido al ministerio a decirle que lo que que-
ríamos era un modelo que nos garantice el que los gastos de
educación, sanidad y políticas sociales sea lo que tenga que
estar contemplado en el nuevo modelo, lo llevamos abande-
rando desde aquí, desde la Comunidad Valenciana.
Yo lamento que usted no se haya dado cuenta. Pero, vuel-

vo a decir lo mismo. Dada la alta capacidad que tiene para
ver las cosas en internet, entre y vea cómo hemos estado
defendiendo desde el primer día un nuevo modelo para
poder garantizar esos servicios a los ciudadanos de la
Comunidad Valenciana. Y ustedes están en otras cosas.
Están en querer hacer públicas cuestiones que están en con-
cesiones para mejorar la gestión. Y no me ha dicho cuánto
dinero va a costar eso, señor Morera, porque no le interesa,
porque sabe que rescatar una concesión vale dinero, a pesar
de que es eficiente, de que los ciudadanos lo que buscan es
la eficiencia, no buscan otras cosas. Y a usted no le importa
gastar dinero para poder decir que es que así es la gestión.
Es totalmente pública. Si es que es pública, gratuita y uni-
versal la sanidad en la Comunidad Valenciana, pese a quien
pese, señor Morera. Y de la forma más eficiente, que es lo
que necesitamos que sientan los ciudadanos.
Mire, ha dicho también que hemos retirado la modifica-

ción del Estatuto. No es cierto, señor Morera, no es cierto.
Pero usted ha dicho, como todo lo que suele decir, cosas que
no son exactas, no son exactas. Y estamos a la espera del
nuevo modelo de financiación para entonces poder ajustar
todos los desequilibrios que han habido en la Comunidad
Valenciana, que no los hemos generado nosotros, señor
Morera. Viene, como le he dicho, de un modelo aprobado

por los socialistas, aplaudido por los socialistas y que ha
hecho que esta comunidad tenga menos derechos (aplaudi-
ments) que otras comunidades de España.

El senyor president:

Muchas gracias, señor presidente.
Señor Ponce.

El senyor Ponce Guardiola:

Gracias, señor presidente.
Señor Fabra, ayer el Grupo Parlamentario Popular recha-

zó la proposición de ley para la recuperación de la deuda
histórica del estado en la Comunidad Valenciana, acumula-
da por la infrafinanciación autonómica de 2002 a 2012. De
2002 a 2007 estuvo el gobierno del Partido Popular. Ha
dejado claro que no hay previsiones de que haya una mejor
financiación. Reclamamos, pedimos, no ha podido decirnos
nada concreto, porque no saben nada. Está claro que no pue-
den defender los derechos de los valencianos y las valencia-
nas, lo mismo que han hecho los anteriores presidentes del
Partido Popular. Pero, ayer mismo nos enteramos de algo
gravísimo. Resulta que el último borrador del plan hidroló-
gico ha sido modificado para aumentar los regadíos insoste-
nibles a Castilla-La Mancha, para aumentar, para nuevos
regadíos. Y la pregunta es: ¿ustedes van a ir a reclamarle al
señor Arias Cañete el agua que necesitan los valencianos,
presente y futuro? ¿Van a ir a reclamárselo? ¿Van a ir todos
en bloque? Porque esa es la única forma de... (El president
desconnecta el micròfon del diputat)

El senyor president:

Gracias.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

Moltes gràcies, senyor president.
Senyor Ponce, no sabem que té a vore el tema de l’aigua

en el tema del finançament, però (se sent una veu que diu:
«Es lo mismo. Los derechos valencianos.») de tota manera li
conteste. Li conteste. Mire, este govern té una cosa molt
clara: sempre estarà, en matèria d’aigua, al costat dels seus
regants. No hi ha res aprovat. No hi ha res aprovat. (Se sent
una veu que diu: «Mañana se vota, no lo saben.»)
«Mañana» s’aprova un informe en el consell de demarcació.
No s’aprova en el Consell Nacional de l’Aigua el pla de
conca del Xúquer (remors) i mosatros estarem al costat dels
nostres regants. I el que ells decidixquen, el govern ho recol-
zarà. Ho puc dir més clar, més alt, com vol que li ho diga a
vosté? El que diguen els regants, el govern ho recolzarà.
Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies. Senyora Mollà.

La senyora Mollà Herrera:

Gràcies, senyor president.
Senyor Fabra, mire, hem descobert les diferències entre

vosté i el senyor Camps. El senyor Camps, com que hi havia
un govern del senyor Zapatero, demanava el deute històric.
Vosté, com hi ha un govern del senyor Rajoy, demana el
deute histèric. I és, efectivament..., ja se’ls ha esborrat eixa

Pàgina 5.23613.03.2014Número 120



lluita constant, reiterada, en peticions, en calendaris, en ruta
concreta per a reclamar el que és de dret. Això s’ha esfumat
com l’aire. I jo em pregunte: és que vosté, eixa falta de lide-
ratge ha d’estar soterrat informe rere informe, rere informe,
perquè és incapaç de plantejar políticament i seriosament al
president senyor Rajoy que ha d’assumir el deute històric
amb els valencians i valencianes? És que vosté eixa falta de
lideratge ens va a arruïnar i ofegar en la misèria, com està
fent amb els valencians i valencianes?
Res més.

El senyor president:

Moltes gràcies.
Senyor Moragues.

El senyor conseller d’Hisenda i Administració Pública:

Sí, señor presidente, señora Mollà, los expertos académi-
cos han demostrado la infrafinanciación de la Comunidad
Valenciana de 2004 a 2014, diez años, ocho años del gobier-
no socialista, que no quiso actualizar la población en el ante-
rior modelo de financiación...

El senyor president:

Señora Mollà, por favor.

El senyor conseller d’Hisenda i Administració Pública:

...y que diseñó un nuevo modelo que discrimina a la
Comunidad Valenciana. Sí, el gobierno socialista, su socio
del tripartito. Y nosotros no renunciamos a la deuda históri-
ca. La pedimos, la reclamamos. Así lo he trasladado yo per-
sonalmente al ministerio de hacienda, un acuerdo del pleno
de les Corts Valencianes que dice que se reclame y que se
reivindique, y que se estudie fórmulas de liquidación de la
deuda histórica. Y nosotros, en base a esa infrafinanciación,
vamos a cambiar el modelo de financiación del gobierno
socialista, el presidente Fabra lo ha puesto en el guion polí-
tico, lo ha puesto en el discurso político. Ustedes decían que
cambiaría en el 2015, y va a cambiar en el 2014 y lo va a
hacer el gobierno del Partido Popular. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.
Pregunta del síndic de Grup Parlamentari d’Esquerra

Unida, senyora Marga Sanz.

La senyora Sanz Alonso:

Buenos días, señor presidente.
Señor Fabra, mire, nos tienen realmente perplejos y per-

plejas con la ruta, el camino que ustedes han emprendido
para –supuestamente– reclamar una financiación justa para
los valencianos.
Y por eso, hoy, le vengo a preguntar si pueden, realmente,

explicarnos, si nos puede explicar qué estrategia negociadora
está siguiendo el Consell con el Gobierno de España para con-
seguir un trato justo en materia de financiación y de inversio-
nes con el conjunto de los valencianos y valencianas.

El senyor president:

Muchas gracias.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señora Sanz, ya lo hemos comentado no solo en esta

sesión de control, sino en todas aquellas que hemos tenido
ocasión de trasladarle lo que era nuestra hoja de ruta y nues-
tro compromiso con el cambio del modelo actual.
El modelo que tenemos en estos momentos es perjudicial

para la Comunidad Valenciana, coincidimos todos; algunos
los dijimos hace tiempo y, otros, se han subido al carro, pero
lo cierto es que en la actualidad la Comunidad Valenciana no
puede aguantar ni un año más lo que es esta financiación.
Eso lo trasladamos al ministerio, son conscientes, y ahí
están los análisis que se están haciendo demostrando esa
falta de equidad en los presupuestos del estado hacia la
Comunidad Valenciana, como venimos reclamando desde
hace tiempo. Y se ha creado una comisión de expertos que
está analizando el modelo actual, al cual hemos presentado
todo el análisis realizado desde la comisión de expertos
hasta los técnicos de la conselleria para demostrar esa falta
de equidad del modelo actual con la Comunidad Valenciana.
En estos momentos, se está analizando la información que
han recibido no solo de la Comunidad Valenciana, sino de
todas las comunidades del estado español.
Y en el nuevo modelo que nosotros queremos defender

está el que se garanticen los servicios básicos hacia las per-
sonas: educación, sanidad y políticas sociales, que el actual
modelo, el del gobierno socialista, compañero de viaje de
ustedes en algún gobierno, no permitió a la Comunidad
Valenciana que esos gastos estuvieran cubiertos con la trans-
ferencia al estado que hacía dicho modelo. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.
Señora Sanz.

La senyora Sanz Alonso:

Señor Fabra, estamos acostumbrados a escucharles que el
modelo de Zapatero nos ha llevado a la ruina financiera. Yo
solamente recordarle que los 13.000 millones acumulados
de deuda histórica vienen del modelo de Aznar de 2002 que,
efectivamente, el señor Zapatero no modificó. Pero, bueno.
Estamos acostumbrados, también, a recibir una informa-

ción suya –que compartimos– de que recibimos financiación
por bajo de la media, de que el dinero que recibimos no
cubre los servicios básicos fundamentales, de que en el año
2013 recibimos 1.500 millones de menos para cubrir las
necesidades de educación y sanidad, y así sucesivamente
una cantidad de información que nosotros compartimos.
Pero, mire, señor Fabra, en ningún momento, en ningún

momento ustedes han ido a reclamar la financiación justa
para los valencianos donde es necesario presentarla, que es
en el Congreso de los Diputados. En ningún momento nadie
de ustedes, ni su grupo, ni el grupo del Partido Popular ha
votado a favor, a favor, de la mejora de la financiación. Y
eso es incomprensible.
Mire, hicieron el ridículo más espantoso votando en el

Congreso el aplazamiento de la reforma del estatuto que
blindaba las inversiones territorializadas en esta comuni-
dad, han continuado instrumentalizando estas Cortes
votando la retirada de la proposición de ley de reforma de
la LOFCA para no volver a hacer el ridículo en Madrid y
evidenciar que el Partido Popular se opone a una iniciati-
va de estas Cortes que presentó el propio Consell, han
sido los grupos de la oposición –también Izquierda
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